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Замечания о илиоценских и раннеплейстоценских амфибиях и рептилиях Польши

A b s tra c t .  This paper  is the summing-up of the investigations on the Pliocene and early 
Pleistocene amphibians and reptiles of Poland carried out up to the present time, completed 
with some new, unpublished data regarding the old and the new localities. The introductory part 
presents t h e  characteristics of the localities under study: Węże I, Węże II, Podlesice, Rębielice 
Królewskie, Kamyk and Kadzielnia and of the amphibians and reptiles occurring in them. 
The systematic part comprises the review of the forms and systematic groups so far recognized 
with special respect to turtles and lizards. The note on the occurrence of Lacerta (Podarcis) cf. si- 
cula R a f i n e s q u e , the survey of the fossil remains of Anguis L i n n a e u s  and the determination 
of t h e  systematic position of Testudo szalaii M ł y n a r s k i  deserve here particular attention. 
The character of the „preglacial“ herpetofauna of this country and its comparison with the 
amphibian and reptilian fauna from the Pliocene and early Pleistocene of the localities in 
Czechoslovakia, Austria, Hungary and Roumania are the subject of the general part. The 
problem of the origin of the contemporary European land tortoises and their ancestors is also 
discussed.

INTRODUCTION

In the last ten years several Pliocene and early Pleistocene localities abound­
ing in the remains of amphibians and reptiles were found in Poland. Most 
of them have been already worked out in detail; those discovered recently will 
be worked out in the nearest future. Even now the knowledge of the herpeto­
fauna of all the localities mentioned in this paper, based on the new, unpublished
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STR ESZ C ZEN IE

Powyższa publikacja jest podsumowaniem badań nad szczątkami plioceń- 
skich i wczesnoplejstoceńskich płazów i gadów opisanych dotychczas z Polski. 
Dotychczasowe dane zostały uzupełnione na podstawie przebadania nowych m a­
teriałów pochodzących ze znanych już lub nowo odkrytych stanowisk. W części 
wstępnej podano charakterystykę stanowisk położonych na terenie Ju ry  K ra ­
kowsko-Wieluńskiej (Podlesice, Węże I, Węże II, R ębielice Królewskie, Kam yk) 
oraz Kadzielni w Kielcach. W części systematycznej podano przegląd dotych­
czas stwierdzonych płazów i gadów ze szczególnym uwzględnieniem żółwii 
i jaszczurek. N a uwagę zasługuje tu dyskusja gatunku Testudo szalaii M ł y ­

n a r s k i : pochodzącego ze stanowiska Węże I, stwierdzenie występowania ja ­
szczurek typowych dla fauny śródziemnomorskiej (Lacerta (Podarcis) cf. si- 
cula R a f i n e s q u e ) oraz dyskusja poświęcona kopalnym jaszczurkom (Lacer - 
tidae) i padalcom (Anguidae).

W części ogólnej przedstawiono charakterystykę faunistyczną i ekologiczną 
naszej plioceńskiej i wczesnoplejstoceńskiej fauny płazów i gadów. Polską 
„preglacjalną”  herpetofaunę porównano następnie z herpetofauną stanowisk 
czechosłowackich, węgierskich i rumuńskich pochodzących z tych samych okre­
sów i wykazujących do niej widoczne podobieństwo. Stwierdzono również, że 
wbrew początkowym przypuszczeniom, niewielkie jest podobieństwo naszej her- 
petofauny do herpetofauny z Roussillon czy Pikermi. W ostatniej części omó­
wiono pochodzenie współczesnych gatunków i ras żyjących w Europie żółwi 
lądowych (Testudinidae) i ich trzeciorzędowych przodków.

РЕЗЮМЕ

Данная публикация является итогом исследований описанных до сих пор 
остатков амфибий и рептилий из плиоцена и раннего плейстоцена Польши. 
Известные до сих пор данные дополнены здесь на основании новых материалов 
походящих с известных уже, а также вновь открытых местоположений. Во всту­
пительной части работы дана характеристика местоположений находящихся в обла­
сти Краковско-велюньской Юры (Подлесице, Вэнже I, Вэнже II, Реибелице 
Крулевские, Камык), а также Кадзельни в Кельцах. В систематической части 
работы дан обзор отмеченных до сих пор амфибий и рептилий с особым учетом 
черепах и ящериц. Заслуживают здесь на внимание: дискуссия над видом Testudo 
szalaii M ł y n a r s k i  найденным в Вэнже I, установление наличия ящериц типичных 
для средиземноморской фауны (Lacerta (Podaris) cf. sicula Ra f i n e s q u e ) ,  дискуссия 
посвященная ископаемым ящерицам (Lacertidae) и веретеницам (Anguidae).

В общей части работы рассмотрен фаунистический и экологический характер 
нашей плиоценской и ранненлейстоценской фауны амфибий и рептилий. Польская
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